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رویداد

این ستون قرار است دغدغه هایی باشد برای شفافيت

  آشغال جمع کن ها نیز
 به شفافیت نیاز دارند 

محمدامین زارعی

این روزها کم نیست اظهارنظرهایی که در شبکه های 
اجتماعی پربیننده می شــوند و هر کــدام از ما با دیدن 
یا شنیدن شــان قلقلک مان می شــود کــه آن را برای 
دوستان مان بفرســتیم و چه زود اینچنین پست هایی 
دست به دست می شود. از اظهارنظر عجیب یک مسئول 
فرهنگی! شهرداری مشــهد درخصوص خبرنگاران که 
درنهایت به اســتعفایش ختم شد تا واکنش ها به پخش 
یک سریال که به قول سازندگانش ۸۰ درصد آن تخیل و 
۲۰ درصدش واقعیت بود و برای آن ۲۰ درصد در ابتدای 
هر قسمت اعلام شــد که این ماجرا براساس یک نسخه 
واقعی ساخته شــده اســت.  در زمانه ای که مخاطبان 
هرلحظــه در معــرض دریافت اطلاعات و شــبکه های 
اجتماعی بسان صحنه نبرد درحال گلوله باران اطلاعات 
هســتند، در جامعه ما بیش از هر زمان دیگری شفافیت 
 لازم است و باید در همه ابعاد، فکری اساسی برای این نیاز 

داشته باشیم.  
یک: نماینده شورای شهر پردیس که به اشتباه یا به عمد 
نماینده تهران در مجلس معرفی شده، برای آن که بگوید 
وضع مالی اش خوب اســت و به دریافتی های میلیونی 
شــورای عالی اســتان ها نیازی ندارد و حضورش در این 
شورا به خاطر پول نیست و البته نمی گوید برای چیست 
که احتمالا فقط برای خدمت رســانی است، فقط یکی از 
چک های فروش املاک خود را نشــان می دهد آن هم با 
رقم ۶۵ میلیارد ریال و در مواجهه با سوال خبرنگار که واقعا 
چه کاره است، ادعا می کند آشغال جمع کنی بیش نیست. 
اگر این اظهارنظر را حقیقت بدانیم، کیست که نداند سود 
تجارت زباله یا طلای کثیف چقدر زیاد اســت. تجارت 
پرسودی که مافیایی شده و هر کســی اجازه ورود به آن 
ندارد. اگر سامانه های شفافیت، جدی گرفته شوند، مردم 
اصلا بدشــان نمی آید که در زمان رأی دادن و انتخابات 
سری به این سامانه ها بزنند و شــعارهای کاندیداها را با 
عملکرد گذشته و نمودار رشد ثروت شان مقایسه کنند تا با 

چشم باز، اصلح را انتخاب کنند.
دو: در خبرها آمده بود که بلاتکلیفی ســامانه »ثبت 
حقوق و مزایا«  وارد چهارمین ماه شــده است. سامانه ای 
که گفته می شــود وزارت اقتصاد از نواقص آن گلایه مند 
است و بی هیچ خروجی مشخصی پادرهواست. یاد سخن 
برخی مسئولان افتادم که هرازگاهی به این واقعیت تلخ 
اشاره می کنند که ما در کشور قانون کم نداریم، اما قوانین 

موجود اجرا نمی شوند یا عزمی برای اجرا دیده نمی شود. 
اجرای قوانین از آن جهت حایز اهمیت است که مردم با 
لمس این واقعیت که قوانین بدون کم وکاست برای همه 
اجرا می شود، میزان اعتمادشان به دولت ها افزایش خواهد 

یافت و عدم اجرا جز بی اعتمادی حاصلی نخواهد داشت. 
حالا که قانون تمام دستگاه ها و سازمان ها را ملزم به ثبت 
حقوق و مزایای کارکنان شان کرده و در گفته ها و نوشته ها 
نیز بر لزوم شفاف سازی تاکید می شود، چرا و به چه دلیل 
پس از ماه ها هیچ خروجی مشخصی از اجرای این قانون 
به مردم ارایه نشــده اســت. قطعا در فضای رو به انفجار 
تکنولوژی های ارتباطی امروز، تهیه و انتشــار سامانه ای 
جامع و کاربردی، کاری ســخت و پیچیده نیست، مگر 
آن که مجریان قانون، انگیزه ای برای ورود اطلاعات نداشته 

باشند که در چنین صورتی بهترین سامانه ها نیز ناقصند.

ستون شیشه ای 
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 راه نجات
 شفافیت و جدیت است

ادامه از صفحه یک|شاید هر دو ایده مناسب 
باشند؛ اگر چه قوانین ما برای برخورد با این جرایم 
به اندازه کافی گسترده و روشن هستند اما هر چه 
شفافیت بیشتر شود و هر چقدر از رسانه ای کردن 
تخلفات حمایت شــود، به نفع کشــور و به ضرر 
مفسدان است ولی نکته ای که نباید فراموش کنیم 
این است که زمین و کوه و ساحل در چشم اندازند 
و حرص و آز آدمی هم تمامی ناپذیر است. با قانون 
و توصیه اخلاقی و افشاگری هم نمی شود جرم و 
تخلف را به صفر رساند. چیزی که نباید فراموش 
کنیم این است که چنین تخلفاتی –به جز موارد 
بسیار اســتثنایی- رخ نمی دهد مگر این که مدیر 
و مســئولی پایش وسط باشد و دســتی بر آتش 
داشته باشد. مدیر و مسئولی که به دلایل مختلف 
از ممانعت و برخورد با تخلف چشم پوشی می کند 
رفیق قافله اســت یا این که خدای ناکرده خودش 
هم سهمی از ماجرا دارد و شریک دزد است. رشوه 
و سهم خواهی و زیرمیزی امروز چنان امور عادی 
و مرسومی شــده اند که تصور ریشه کنی شان در 
آینده ای نزدیک اساســا غیرممکن است. تنها راه 
هم افزایش نظارت هاست؛ میدان دادن به نیروهای 
سالم و مومنی که هنوز کم نیستند اما شاید زورشان 
نرسد و دست شان بسته باشد. تنها راه محدودکردن 
فساد، جدیت بیشــتر محاکم و نهادهای نظارتی 
اســت و دادن مجوز به رســانه ها تا نور خود را بر 

تاریکی ها   بیندازند.   

گيت ها که برداشته شد مردم به تماشای شهرک فوق لوکس لواسان آمدند

در بورلی هیلز ایرانی چه خبر است؟
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سعید نمکی، وزیر بهداشت، بهداشت روان را یکی از معضلات کشور عنوان کرد و گفت: »توفیق دارم که 
۳۰ سال پیش، مراقبت های سلامت روان را در نظام شبکه بهداشت و درمان کشور ادغام کردیم. مشکلات 
بهداشت روان کشور به دلیل فضای ناشاد جامعه، بسیار زیاد است و متاسفانه همه کمک می کنند که 
فضای کشور، غمگین تر شــود؛ درحالی  که بارها مقام معظم رهبری فرمودند که فضای کشور را شاد و 
بانشاط کنید اما ما از آن سو، ضجه، گریه، اندوه و غصه، یأس و ناامیدی را تبلیغ می کنیم و انگار جریاناتی در 

کشور بیشتر به گریستن مردم تا شادکردن آنها، دل بسته اند.«

وزیر بهداشت:  

متأسفانه کمک 
می کنند فضای کشور 
غمگین تر شود
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در هـر اتاقی ، محل هـای امن 
را مشـخص کنيـد  ) مثـلًا زیر 
یـک ميـز محکـم یـا کنـار 
یا دیوارهـای مجاور  سـتونها 

 . ) نها آ

گاه
ن

300 میلیون دلار برای مناطق مرزی 

رحمانی  لرضا  عبدا 
 فضلی، وزیر کشور صبح 
روز گذشــته در جمــع 
اصحاب رســانه خراسان  
شمالی گفت: »امسال با 
کمک شورای عالی امنیت ملی،  ۳۰۰میلیون 
دلار برای ایجاد تأسیسات و تجهیزات به منظور 
کنترل مناطق مرزی کشــور اختصاص یافت. 
هرساله  ۱۰۰میلیون دلار به ویژه برای منطقه 
جنوب شــرق کشــور که از حساسیت بالایی 

برخوردار است، هزینه می شود.«

صید ماهی با برق فشار قوی

رحمت محمدی، رئیس 
هیــأت  مدیــره اتحادیه 
تعاونــی  شــرکت های 
صیــادی گیــلان گفت: 
»صیادان غیرمجاز 10برابر 
صیادان مجاز، ماهی صیــد می کنند؛ حتی در 
سال های اخیر ما با پدیده هایی روبه رو هستیم که 
واقعا نگران کننده است. صدمتر کابل می آورند به 
برق فشار قوی وصل می کنند و می اندازند توی 
رودخانه ای که زایشــگاه ماهی هاست. این طور 
باعث می شوند ماهی های بزرگ یک و دوکیلویی 
بیهوش شوند و صیادان آنها را صید کنند. وقتی 
چنین اتفاقی می افتد، باید بدانیــم که هزاران 
بچه ماهی که دیده نمی شوند، می میرند. متاسفانه 

برخورد مناسبی با این تخلفات نمی شود.«

نصب دوربین روی لباس مأموران

سردار کیوان ظهیری، 
رئیس پلیس پیشــگیری 
تهران بزرگ درباره نصب 
دوربین روی لباس مأموران 
پلیس گفت: »تمام تلاش 
ما این است که تمام گشــتی هایمان به دوربین 
تجهیز شوند و پیگیر هســتیم که این امر زودتر 
محقق شود. درحال تلاش و پیگیری هستیم که 
زیرساخت ها را فراهم کنیم که به محض تأمین و 
فراهم شدن زیرساخت ها، نصب دوربین روی لباس 
مأموران گشــتی پلیس را اجرایی خواهیم کرد. 
فراهم شدن زیرســاخت ها و شــرایط به عوامل 
مختلفی بستگی دارد و به همین دلیل نمی توان 
زمان دقیقی را اعلام کرد، امــا تمام تلاش مان را 
خواهیم کرد که این اتفــاق رخ دهد و احتمالا تا 
 پایان امســال بتوانیــم حداقل بخشــی از آن را

 اجرایی کنیم.«

»مــا چــه چیــزی از پولدارهــای 
لس آنجلس کم داریــم؟« احتمالا این 
ســوال و جوابی کــه به آن داده شــده، 
جرقه ســاخت شــهرک فــوق لوکس 
»باســتی هیلز« را در لواسان تهران زده 
است. شــهرکی که هر چند وقت یک بار 
خبری دربــاره آن از ویلاهــا و آدم های  
عجیب وغریبش تا ممنوعیت تردد مردم 

عادی به آن شنیده می شود. 
خیلی ها باستی هیلز را به عنوان بورلی 
هیلز لواسان می شناســند. بورلی هیلز 
نام یک منطقه ویلایی در شــمال غربی 
لس آنجلس اســت کــه از نظر موقعیت 
مکانی دقیقا مثل باستی هیلز خودمان 
است. شهرکی در دامنه کوه های شمال 
لس آنجلس که خبری از ساختمان های 
بلند در آن نیست، همه خانه ها ویلایی با 
چشــم اندازی ۳۶۰ درجه و ابدی نسبت 
به شهر بزرگ لس آنجلس است. حالا به 
جای لس آنجلس بگویید لواسان، به جای 
بورلی هیلز بگویید شهرک باستی هیلز و 
به جای اقیانوس آرام بگویید سد لتیان! 
یک شهرک خصوصی که با دیوارکشی 
خــودش را از منطقه جداکــرده و برای 
خودش یک بهشت تمام عیار است با 36 
ویلا در ارتفاع ۲۰۰ متری نسبت به شهر 
لواسان، با استخر، سونا و جکوزی و بدون 
هیچ مزاحمت بصری که ســاکنان آن از 
داخل استخرهای روباز و تراس های شان 
چشــم اندازی ابدی و 360 درجه ســد 
لتیــان را دارنــد. صاحبــان معاملات 
ملکی های لواسان می گویند که قیمت 
زمین های این بهشت رویایی بین 20 تا 
30 میلیارد تومان است، ویلاها که دیگر 
جای خود دارد و کســی نمی تواند برای 
همه آنها یک قیمت مشخص بدهد چون 
هر ویلا شرایط و البته قیمت خودش را 

دارد. 
حالا اســم باســتی هیلز از کجا آمده 
است؟ یکی از بلوار های لواسان به نام بلوار 
باستی به این شهرک خصوصی منتهی 
می شــود و تا الان ورود به این شــهرک 
صرفا برای صاحبان املاک در این شهرک 
امکان پذیر بوده اســت. شاید فکر کنید 
باستی هیلز یک جای پرت در دامنه کوه 

بدون امکانات شــهری باشد اما این طور 
نیســت. اتفاقا با پای پیاده می توانید تا 
فروشگاه شهروند واقع در بر بلوار باستی 

بروید، خرید کنید و برگردید. 
اگرچــه ورود به این شــهرک تا الان 
ممنوع بوده امــا اهالی آن بــه خوبی از 
پس معرفی اش در شبکه های اجتماعی 
برآمده اند و صفحه های بچه پولدارهای 
تهرانی پــر از عکس هایی اســت که در 
ویلاهای این شــهرک گرفته شده اما به 
نظر می رســد که این کارها یقه اهالی را 
گرفته اســت. هفتم تیرماه نمازگزاران 
نماز جمعه لواســان نامــه ای خطاب به 
رئیس قوه قضائیه امضا کردند و در آن از او 
خواستند که سرزده و بدون هماهنگی به 
این شهرک برود تا شاهد زمین خواری ها 

و ساخت وســازهای غیرمجاز آن باشد و 
چهارشنبه گذشــته هم خبر رسید که 
گیت های ورودی این شــهرک با دستور 
رئیس حوزه قضائی لواسانات جمع آوری 
شــده اســت؛ اقدامی که خیلی ها آن را 
مقدمه ای برای سرک کشــیدن بیشتر 
مسئولان به این شــهرک می دانند. این 
خبر بسیاری از فعالان محیط  زیست را 
هم خوشــحال می کند چون بارها شک 
و شــبهه هایی درباره وضع زمین خواری 
و تبدیل کوه به ویلا در این شــهرک سر 
زبان ها افتاده بــود، حتی وقتی چند ماه 
بیشتر از شروع به ساخت این شهرک تازه 
تأسیس نگذشته بود، عده ای می گفتند 
که یکی از چهره های اقتصادی کشــور 
با خرید یک میلیــون متر مربع زمین در 

لواسان و تبدیل کاربری آن، ساخت یک 
مجموعه لوکــس را در این منطقه کلید 

زده است.
چند وقت پیش هــم عکس هایی که 
پســر یکی از چهره های اقتصــادی در 
اینستاگرامش گذاشــت دوباره اسم این 
مجموعه را ســر زبان ها انداخت تا جایی 
کــه حرف وحدیث هایی دربــاره مالک 
عمــده ویلاهای این شــهرک که گفته 
می شــد همان چهره اقتصادی معروف 
است، سر از رسانه های غیررسمی درآورد. 
حالا با برداشته شــدن گیت های ورودی 
این شــهرک، نه عکس هایــی که بچه 
پولدارهای صاحبان ویلاها در شبکه های 
اجتماعی منتشر می کردند، بلکه ویدیوها 
و عکس هایی به بیرون درز کرده اســت 
که مردم عادی با سر زدن به این شهرک 
منتشــر می کنند؛ مردمی کــه مانند 
بازدیدکننده ها از یک منطقه توریستی 
با این شهرک برخورد می کنند و دیدن 
جایی که سال ها درِ آن به روی آنها بسته 
بود برای شان جالب و هیجان انگیز است. 
باید دید برداشتن گیت ها به محدودیت 
و برخوردهایی با شهرک خواهد انجامید 
یا اهالی مولتی میلیاردر باستی هیلز می 

توانند رفاه و خلوت شان را حفظ کنند.

سردار موسی کمالی،  رئیس اداره سرمایه 
انسانی ســرباز ســتاد کل نیرو های مسلح 
از آن دســت افراد اســت کــه برخوردها و 
فعالیت هایش در حیطه کارش در سال های 
اخیر با واکنش های مثبت بســیاری مواجه 
شده اســت. نمونه هایش بســیار است که 
به آنهــا خواهیم پرداخت، امــا جدیدترین 
صحبت های او درباره کوتاهی موی سربازان 
بوده است. او گفته دیگر لازم نیست سربازان 
این طور موهایشان را کوتاه کنند و براساس 
تصمیمات اتخاذشده تراشــیدن موی سر 
ســربازان با نمره ۱۴ از سربازی حذف شده 
اســت و از این پس اندازه موی سر کارکنان 
وظیفه برای دیپلــم و پایین تــر در مراکز 
آموزش ۱۰ و ســرباز و ســرجوخه در حین 
خدمت ۱۰ تا ۱۶، همچنیــن فوق دیپلم و 
بالاتر در مراکز آموزش ۱۶ و افسر و درجه دار 
حین خدمت ۱۶ تا ۲۰ خواهد بود. به گفته او 
این اتفاق به منظور خوشایندسازی و افزایش 
جذابیت و نشاط خدمت سربازی انجام گرفته 
تا شاید یکی از دغدغه های سربازان کم شود 
و آنها دیگر نگران کچل شدن نباشند. نکته ای 
که برای بســیاری از مشمولان دغدغه بوده 
است. دغدغه ای که گویا خود کمالی هم به 
آن معترف است و در گفت وگویی درباره اش 
اظهارنظر کرده بود: »اعتــراف می کنم که 
سربازی کار سختی اســت و هر کسی هم 
غیر از این بگوید یا تعارف می کند یا شــعار 

می دهد.« 
 اما همان طور که گفتیم این نخستین بار 

نیست که سردار کمالی به دلیل برخوردهایی 
از این دست خبرساز می شود و عده بسیاری 
را راضی می کند. بد نیست اگر چند برخورد 

دیگر و اخیر او را مرور کنیم.
سرباز غیور را شناسایی کنید

سال گذشته پس از حملات تروریستی 
اهواز در روز ارتش، چهره یک سرباز که جان 
تعدادی از مردم را نجات می داد، رســانه ای 
شــد. مرد جوان با ســپر قرار دادن خودش 
می خواســت جان عــده ای از هموطنانش 
را نجات دهد و همیــن حرکتش هم عامل 
دیده شــدن بیش از پیشــش بود. پس از 
این اتفاق بود که ســردار کمالی در صفحه 
اینستاگرام خود با انتشار عکسی از حمله 

تروریســتی در اهواز نوشــت: »بدون 
سلاح، بدون پوشش حفاظتی به جای 
پناه گرفتن ناموس وطنش را اسکان 
می دهد. کسانی که این دلاورمرد را 
می شناسند، در دایرکت اطلاع رسانی 
کنند. سرباز غیور را شناسایی و حتما 

اطــلاع دهیــد.« این 
متن دست به دســت 
چرخیــد و درنهایت 

عاملی بود تا سرباز 
شناســایی شده 

و مورد تقدیر قــرار گیرد. کمالی اما ازجمله 
معدود نظامیانی است که در فضای مجازی 
بســیار فعال است و پاســخگو. همین هم 
عاملی بود که پاسخ عده بسیاری از مردمی 
که می خواستند عکاس این عکس شناسایی 
شــده و مورد تقدیر قرار گیــرد را هم داد و 
نوشت: »اگر صبر کنید ز غوره حلوا سازیم.« 
درنهایت عکاس هم شناسایی شد و این اقدام 

کمالی هم بار دیگر مورد توجه قرار گرفت.
دشمن  شادکن نباشیم

زمستان  سال گذشته بود که ویدیویی در 
فضای مجازی منتشر شــد که در آن چند 
نفر از سربازان کشــورمان در 
یگان موزیک، درحال 
نواختن قطعه ای با 
ســازهای بادی و 
هستند  کوبه ای 
و در عیــن حال 
هم  شــادی  به 
می پردازند. 

پس از فراگیر شــدن ایــن ویدیو در فضای 
مجازی شایعه هایی مبنی بر اضافه خدمت 
خوردن این سربازان و البته تنبیه شدنشان 

شکل گرفت.
اما ســردار کمالی، معاون نیروی انسانی 
ستاد کل نیروهای مسلح با انتشار مطلبی 
در صفحه شخصی اش نوشــت: »ان شاءالله 
ســربازان وطن همیشه شــاد و دلخوش و 
سرزنده باشند. عده ای گلایه مند هستند و 
خودشان دست دردست دشمن باعث نفاق 
بین یگان ها هستند. یک کلیپ ساده شادی 
از ســربازان که حتما در هــر جایی صورت 
می گیرد، اما فیلمش پخش نمی شود. فکر 
کنید جوان خودتان است! حق شادی ندارد؟ 
دشمن  شادکن نباشیم.« این واکنش کمالی 
آن قدر جالب توجه بــود که فضای مجازی 
پر شد از صحبت درباره آن، خصوصا آن که 
کمالی بر »ممنوع بودن صدور اضافه خدمت 
و تنبیه برای تمام یگان ها« تاکید کرد و این 
صحبتش هم باعث آرامش خاطر سربازان 
شــد. کمالی پس از این اتفاق در واکنش به 
جوی که پیش آمده، گفت: »با توجه به جوی 
که پس از این موضع گیــری به وجود آمد، 
تصمیم داریم تا طرح های دیگری را نیز برای 
ارتقای نشاط سربازان و کارکنان وظیفه در 
نیروهای مسلح اجرا کنیم و افرادی که ایده 
و نظراتی درخصوص طرح افزایش نشــاط 
سربازان دارند، می توانند ایده های خود را به 
معاونت نیروی انسانی ستاد کل نیروهای 

مسلح  منتقل کنند.«

 قصه پر غصه کچل کردن سربازان تمام شد و ما به این بهانه
 برخی فعاليت های جالب موسی کمالی را یادآور شدیم
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